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راه و مسکن4
گزارش

قیر رایگان، امسال هم رانتی شد
با تصویب اعضای کمیسیون عمران مجلس و تأیید وزاری راه و نفت قرار 
شد تا پایان سال قیر با قیمت هر تن ۹.۳ میلیون تومان واگذار شود که تفاوت 

۲.۷ میلیون تنی با قیمت بورس کالا دارد.
به گزارش اقتصادسرآمداز مهر، رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی سه 
شنبه ۱۸ آبان در حاشیه همایش قیر و آسفالت در جمع خبرنگاران گفت: قیر 
رایگان قرار است بر اســاس قانون از هفته جاری )شنبه ۲۲ آبان به بعد( در 
اختیار دستگاه های ذی ربط قرار بگیرد؛ جلسات متعددی برای تحقق این 

مساله برگزار شده و دوستان در وزارت نفت نیز در حال همکاری هستند.
قاسمی افزود: روز سه شنبه ۱۸ آبان در کمیسیون عمران مجلس جلسه ای 
در این رابطه برگزار می شود و امیدواریم این مساله تصویب شود؛ به دنبال 
دائمی کردن قانون قیر رایگان هستیم.گفتنی است در حال حاضر تخصیص 
قیر رایگان به دستگاه های عمرانی صرفاً در قوانین بودجه سنواتی آمده و هر 

ساله از سال ۱۳۹۶ تا کنون در قوانین بودجه وارد شده است.
عصر همان روز )سه شنبه ۱۸ آبان( جلسه ای ۳ ساعته در کمیسیون عمران 
مجلس برای بررســی وضعیت توزیع قیر رایگان به دستگاه های اجرایی با 

حضور وزرای نفت و راه برگزار شد.
عبدالجلال ایری سخنگوی کمیســیون عمران مجلس درباره این نشست 
افزود: بر اســاس قانون ســهم وزارت راه و شهرســازی ۴۸ درصد، بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی ۲۰ درصد، وزارت کشــور یا سازمان شهرداری ها 
و دهیاری ها ۱۷ درصد، بسیج ســازندگی ۶ درصد، آموزش و پرورش یا 
سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور ۶ درصد و وزارت جهاد 

کشاورزی یا سازمان جنگل ها ۳ درصد از محل قیر رایگان است.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی اضافه کرد: وزارت 
نفت در خصوص وضعیت تولید قیر و محل تأمین منابع از پالایشگاه های 
آبادان، امام خمینی )ره(، اصفهان و بندر عباس و تبریز و شیراز توضیحاتی 
ارائه کرد. جلسه کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی حدود ۳ ساعت 

به طول انجامید و در نهایت قیمت ثابتی برای هر تن قیر در نظر گرفته شد.
سخنگوی کمیسیون عمران: نظر وزیر نفت تنی ۸.۵ میلیون برای وی بی بود 

که نماینده ها آن را به تنی ۷.۵ میلیون تومان کاهش دادند!
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی افزود: قیمت پیشــنهادی 
وزارت نفت برای هر تن قیر ۸ میلیون و ۵۵۰ هزار تومان بود که با افزایش 
۲۰ درصدی هزینه عملیات پالایشــگاه ها به ۱۰ میلیون و ۲۲۰ هزار تومان 
می رسید اما اعضای کمیسیون عمران زیر بار افزایش قیمت قیر نرفته و این 
نرخ را نامناسب می دانستند چرا که قیمت قیر از ابتدای سال قیمت سرسام 
آوری را تجربه کرده است. از این رو با پافشــاری کمیسیون قیمت پایه ۷ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، به تصویب رســید که بــا افزایش ۲۰ درصدی 
به حدود ۹ میلیون تومان، می رســد.ایری عنوان کــرد: در نهایت مصوب 
شــد که قیمت قیر حدود ۹ میلیون تومان در نظر گرفته شــد و این نرخ تا 
پایان ســال ثابت بماند. از طرفی وزارت نفت نیز مکلف شــد ظرف یک 
هفته کلیه حواله های قیر را به دســتگاه های اجرایی موضوع قانون تحویل 
دهد و همچنین دستگاه ها نیز مکلف شــدند تا پایان سال تمام حواله خود 

را تحویل بگیرند.
بلافاصله یک روز بعد )چهارشــنبه ۱۹ آبان( محمــد رضا رضایی کوچی 
رئیس کمیسیون عمران مجلس صورتجلسه نشست روز قبل این کمیسیون 
با حضور وزرای راه و نفت را به رستم قاسمی و جواد اوجی وزرای راه و 
نفت ابلاغ می کند.بر اساس این صورتجلسه، کارخانه های قیرسازی موظفند 
هر تن قیر را به قیمت ۹ میلیون و ۳۷۵ هزار تومان به وزارت راه و شهرسازی 
تحویل دهنداین اقدام کمیسیون عمران مجلس در حالی است که کارشناسان 
معتقدند اولاً بر اســاس نص صریح قانون، تعیین قیمت قیر باید بر اساس 
سازوکار بورس کالا باشد؛ ثانیاً قیمت گذاری دستوری آن هم با این اختلاف 
فاحش میان قیمت مصوب کمیسیون عمران مجلس با نرخ هر تن ۹.۳ میلیون 
تومان و قیمت بورس کالا که به هر تن بین ۱۱ تا ۱۲ میلیون تومان رسیده، 
به ایجاد رانت بزرگ و مفسده های کلان برای برخی سودجویان می انجامد.

جواد اوجی وزیر نفت نیز بلافاصله همان شــب )سه شــنبه ۱۸ آبان( در 
بخشنامه ای خطاب به جلیل سالاری معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، با ابلاغ مصوبه کمیســیون 
عمران مجلس در خصوص قیمت وکیوم باتوم می گوید: تحویل حواله های 
وکیوم باتوم از پالایشگاه ها به شرکت های قیرساز از ۱۰ آبان تا پایان سال به 
قیمت هر کیلو ۷ هزار و ۵۰۰ تومان )هر تن ۷.۵ میلیون تومان( محاسبه شود
وزیر نفت در این بخشــنامه، محل جبــران مابه التفــاوت قیمت هر تن 
۷.۵ میلیون تومان بــا قیمت بورس کالا را »تعدیــل قیمت ماهانه خوراک 
شرکت های پالایشی« عنوان کرده است.به عبارت دیگر، نفت خامی که به 
پالایشگاه ها داده خواهد شد، با قیمتی پایین تر محاسبه می شود تا این زیان 
پالایشگاه های نفت از مابه التفاوت نرخ وکیوم باتوم با بورس کالا از محل 
بیت المال جبران شود!مجید کیانپور مدیرعامل شرکت آزمایشگاه های فنی 
و مکانیک خاک در ســیزدهمین همایش قیر و آسفالت اعلام کرد: در حال 
حاضر قیمت هر تن قیر در بورس کالا به ۱۰ تا ۱۲ میلیون تومان رسیده است.
از سوی دیگر سید حسین میرشفیع مشاور عمرانی وزیر راه و شهرسازی در 
سیزدهمین همایش قیر و آسفالت اعلام کرد: مصرف سالانه قیر در کشور 

برای پروژه های عمرانی، ۲.۵ میلیون تن است.
با توجه به اینکه مابه التفاوت قیمت بورســی قیر با صورتجلسه کمیسیون 
عمران مجلس، ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان در هر تن بوده و از سوی دیگر 
سالانه در کشور، ۲.۵ میلیون تن قیر مصرف می شود، با این مصوبه کمیسیون 

عمران، یک رانت ۶ هزار و ۷۵۰ میلیارد تومانی ایجاد خواهد شد.
خیرالله خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشــور در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره 
مفسده زا بودن قیر رایگان و اختصاص آن به پروژه های عمرانی اظهار کرد: 
سال به سال تولید آسفالت در کشــور کاهش می یابد؛ در سال ۱۳۹۵ تولید 
آسفالت کشــور ۱۲ میلیون تن بود؛ در سال های قبل از آن بالای ۱۵ میلیون 
تن در سال مصرف آسفالت کشور بود.وی ادامه داد: در حال حاضر مصرف 
آسفالت در ســازمان راهداری به حدود ۶ میلیون تن رسیده است که نشان 
می دهد به علت گرانی قیر تا این حد مصرف آسفالت کاهش داشته است.
خادمی گفت: نمی دانم طی این یک سال و نیم اخیر چه اتفاقی افتاده است؛ 
از ابتدای ۱۳۹۹ تا کنون که ۱۸ ماه می گذرد، قیمت قیر ۶ برابر افزایش یافته 
اســت. بعید می دانم در این مدت قیمت هیچ کالایی در کشور ۶ برابر شده 
باشد.وی خاطرنشــان کرد: ما ابتدای ســال ۱۳۹۹ هر تن قیر را ۲ میلیون 
تومان خریداری می کردیم اما الآن در بازار ۱۲ میلیون تومان است؛ آن هم 
برای کالایی که هیچیک از مواد اولیه آن وارداتی نیســت و ۱۰۰ درصد در 
داخل کشور تولید می شــود.معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در ۴۵ 
روز اخیر هر تن قیر از ۸ میلیون تن بــه ۱۲ میلیون تومان افزایش پیدا کرده 
اســت؛ یعنی افزایش ۵۰ درصدی صرفاً در یک ماه و نیم!وی تصریح کرد: 
من به عنوان مجری پروژه های عمرانی این تحلیل را دارم که اولاً ارز در این 
روزها افزایش نداشته است؛ ثانیاً قیمت جهانی نفت افزایش اندکی داشته 
و نمی تواند عاملی برای افزایش ۵۰ درصدی قیمــت قیر در یک ماه و نیم 
باشد؛ بنابراین جز عوامل داخلی نمی تواند فاکتور دیگری داشته باشد؛ این 
موضوع قابل بررسی است.خادمی در پاسخ به این پرسش که چه کسی پشت 
این فساد اســت گفت: من در جریان نیستم؛ شرکت ساخت صرفاً مصرف 
کننده قیر است؛ نمی گویم فسادی در این میان واقع شده است؛ من معتقدم 
آن بخشی از قیر که به خارج از کشور صادر می شود، باید با بالاترین قیمت 
ممکن باشد تا منابع ارزی آن به داخل بیاید؛ اما اینکه با سوبسید داخلی که 
تولیدکننده قیر و پالایشــگاه با آب و برق یارانه ای و نیروی کار ارزان آن را 
تولید کنند اما با قیمت جهانی آن را به داخل کشــور بفروشند، صرفاً ایجاد 
مشکل برای اعتبارات و منابع مالی کشور است.مدیرعامل شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور یادآور شــد: ۹۰ درصد مصرف 
کننده های قیر دســتگاه های دولتی و عمومی مانند شــهرداری ها هستند؛ 
بنابراین در حال وارد کردن ضرر به منابع مالی کشور هستیم؛ امسال کمترین 
میزان تولید و مصرف آسفالت را داشــته ایم که یک سوم سال های گذشته 
است؛ چون اصلًا امکان خرید قیر با این قیمت وجود ندارد؛ چرا برای هزار 

تن قیر، ۱۲ میلیارد تومان پول بدهیم؟

اولین واحدهای نهضت مسکن به پیشرفت 10 درصد رسید
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشــاره به اینکه عملیات اجرایی ۲۷ هزار واحد نهضت ملی مسکن با ۱۰ درصد پیشرفت فیزیکی شروع شده است، از تامین 
اراضی ۴۷ هزار واحد اجرای این طرح، خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، حمیدرضا سهرابی معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در خصوص عملکرد آن بنیاد در 
اجرای نهضت ملی مسکن، توضیحاتی را ارایه کرد.مدیرکل مسکن شهری بنیاد مسکن با اشاره به اینکه طرح اقدام ملی مسکن در طرح نهضت ملی مسکن ادغام شده است، گفت: 
تاکنون ۸۳ هزار قطعه زمین برای اجرای نهضت ملی مسکن تامین و در اختیار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار گرفته است.ســهرابی با اشاره به اینکه تاکنون ۵۷ هزار نفر واریز 
وجه کردند، افزود: در حال حاضر برای ۴۷ هزار واحد مسکن نهضت ملی مسکن اراضی تخصیص یافته است و برای ۲۷ هزار واحد نیز عملیات اجرایی آغاز شده است. ۲۰ هزار 
واحدی که زمین دارند و عملیات اجرایی آنها آغاز نشده است در مرحله تغییر کاربری، الحاق و صدور پروانه هستند.وی در مجموع پیشرفت فیزیکی واحدهای آغاز شده و در 

حال اجرای نهضت ملی مسکن را شامل ۱۰ درصد پیشرفت فیزیکی برشمرد.

اخبار

 آمادگی ایران خودرو برای تامین 
تاکسی  مورد نیاز کشور

در پی قرارداد نوســازی ۵۰ هزار دستگاه تاکسی فرسوده در 
مرداد ماه سال گذشته میان شــرکت ایران خودرو و اتحادیه 
تاکسی رانی های شهری کشور، حدود ۱۵ هزار نفر از سطح 
کشور برای دریافت تاکسی نو به ایران خودرو معرفی شده  و 
تاکســی های خود را بدون وقفه دریافت کرده اند.به گزارش 
اقتصادسرآمد، ایران خودرو به عنوان تنها تامین کننده تاکسی 
کشور، آمادگی کامل برای تامین تاکسی های مورد نیاز کشور 
را داشته و به تمامی نیازمندی های اعلام شده بدون وقفه پاسخ 
داده است. این در حالی  است، که با گذشت ۱۴ ماه از قرارداد 
منعقد شده با تاکسی رانی، از متقاضیان شهر تهران صرفا شش 
هزار و ۱۳۸ نفر برای نوسازی تاکسی به ایران خودرو معرفی 
شده اند که تاکسی تمامی این افراد در حداقل زمان ممکن و 
پیش از موعد مقرر فاکتور شده و هیچ درخواستی بدون پاسخ 
نمانده اســت.ایران خودرو آماده نوسازی تمامی درخواست 
های نوسازی تاکسی کشور بوده و در صورت جذب و معرفی 
متقاضیان از سوی سازمان های تاکسی رانی، نوسازی تاکسی 

های فرسوده جزء اولویت های این شرکت خواهد بود.

عضو شورای شهر  
120واگن مترو به زودی اورهال می شود

عضو شورای اسلامی شهر تهران از آماده سازی، ۱۲۰ واگن 
متروی اورهال شــده طی ماههای آینده خبر داد و گفت: هم 
اکنون خطوط متــرو ۴۰ درصد ظرفیت مورد اســتفاده قرار 
می گیرد.به گزارش اقتصادســرآمد، حجت الاسلام محمد 
آقامیری نایب رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل در 
گفت و گو با مهر، از آماده سازی ۱۲۰ واگن قطار مترو اورهال 
شده طی ماه های آینده برای تزریق به متروی تهران خبر داد 
و گفت: از جمله مهمترین سیاست های دوره جدید اورهال 
کردن واگن های مترو است.وی حمایت از تولید داخلی را از 
اولویت های حوزه حمل و نقلی مدیریت شهری برشمرد و 
اظهار داشت: قراردادهای جدیدی با شرکت های واگن سازی 
داخلی خواهیم بست.آقامیری با اشــاره به اینکه از خطوط 
مترو با ظرفیت ۳۰ تا ۴۰ درصد استفاده می شود، ابراز داشت: 
هرچقدر بتوانیم سرفاصله های مترو را کاهش دهیم به ظرفیت 
۵ میلیون سفری خطوط فعلی مترو نزدیک تر می شویم.وی 
تأمین هزار و ۴۷۰ واگن مترو، را برای رسیدن به شرایط مناسب 
خدمت رسانی در متروی تهران حائز اهمیت دانست و گفت: 

تأمین ۶۰۰ واگن مترو از طریق تهاتر را دنبال می کنیم.

ثبت نام در نهضت ملی مسکن تا 15 آذر 
تمدید شد

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از تمدید 
ثبت نام طرح نهضت ملی مسکن تا نیمه آذر ماه امسال خبر داد.

به گزارش اقتصادسرآمد، محمود محمودزاده از تمدید مهلت 
ثبت نام نهضت ملی مسکن تا ۱۵ آذر امسال خبر داد.وی افزود: 
در پی افزایش تقاضای تمدید مهلت ثبت نام در سامانه نهضت 
ملی مسکن، نام نویسی در این طرح که تا پیش از این ۲۸ آبان به 
اتمام می رسید، تا ۱۵ آذر ماه تمدید شده است.معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: متقاضیان می توانند 
بدون نگرانی ثبت نام در مرحله اول نهضت ملی مسکن را در 
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انجام دهند.محمودزاده یادآور شد: تاکنون یک میلیون و ۲۶۰ 
هزار نفر در سامانه نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند که در 
۵۲۰ شهر تقاضای آنها ثبت شده است. در این ۵۲۰ شهر، زمین 
به اندازه کافی تأمین شده است.وی خاطرنشان کرد: به مرور 
تعداد شهرهای مورد تقاضا افزایش خواهد یافت و امیدواریم 
همه متقاضیان دریافت مسکن تا یکی دو ماه آینده در شهرهای 

مورد دلخواه ثبت نام کنند.

استفاده از رینگ  اسپرت بدون استاندارد 
برای خودروها تخلف است

معاون اجتماعی پلیس راهــور نیروی انتظامی اســتفاده از 
رینگ های اسپرت که ســبب افزایش عرض خودرو شده و 
آن را از حالت اســتاندارد خارج می کند، تخلف دانســت و 
گفت: در صورت مشاهده اینگونه خودروها پلیس با رانندگان 
برخورد و آنان را جریمه و اعمال قانون خواهد کرد.به گزارش 
اقتصادسرآمد، سرهنگ عین الله جهانی افزود: استفاده از رینگ 
های اسپرت که از نظر سایز و اندازه با استاندارد تفاوت داشته 
و خارج از قالب گلگیر خودرو باشد برای رانندگان آن وسیله 
تخلف محسوب شده و اعمال قانون خواهند شد.وی تصریح 
کرد: رینگ خودرو نباید پهن تر از حــد معمول و خارج از 
استاندارد باشد و برای خودرو نباید از لاستیکی استفاده کرد 
که سبب افزایش عرض آن شود.معاون اجتماعی پلیس راهور 
با تاکید بر اینکه رانندگان نبایــد خودروها را به بهانه زیبایی 
از حالت استاندارد خارج کنند، گفت: هر تغییر در وضعیت 
خودرو ممکن است آن وســیله نقلیه را از حالت استاندارد 
خارج و سبب بروز حادثه برای سرنشینان آن شود، از این رو از 
مردم می خواهیم به هیچ عنوان وسایل نقلیه خود را از حالت 

استاندارد خارج نکنند.

خسارتی به فرودگاه های هرمزگان وارد 
نشده است

مدیرکل فرودگاه های استان هرمزگان با اشاره به زلزله شدید 
۶.۴ ریشــتری در این اســتان از عملیاتی بودن فرودگاه های 
اســتان خبر داد و گفت: در حال حاضر پروازها برقرار است 
و فرودگاه های استان آمادگی انجام هرگونه پرواز امدادی را 
دارند.به گزارش اقتصادسرآمد، ابوذر ضیایی گفت: آسیب به 
تجهیزات فرودگاهی وارد نشده است و پس از این زلزله که 
در استان بی سابقه بوده است، تمامی دستگاه های ناوبری و 
کمک ناوبری، سطوح پروازی ترمینال ها و اماکن فرودگاهی 
کنترل شده اند و مورد خاصی به لحاظ خسارت مشاهده نشده 
است مدیر کل فرودگاه های اســتان هرمزگان در عین حال 
گفت: شدت زلزله به حدی بود که باعث ترس مسافران شد 
اما با توجه به سازه مقاوم سالن مسافری به لطف خدا مشکل 
خاصی پیش نیامده است.وی اضافه کرد: تمامی دستگاه های 
ناوبری و کمک ناوبری سطوح پروازی در مدار خدمت رسانی 

به پروازها هستند.

گــروه راه و مســکن - شــاید 
خیلی هایمان تصــور کنیم که فعلا در 
شرایط رکود مســکن وقت آن نیست 
که خانه مان را تبدیل به احسن کنیم. تبدیل خانه به 
یک خانه بهتر یا همان تبدیل به احسن زمان خاصی 
ندارد و هر زمانی می توان برای آن اقدام کرد. چون 
فردی که اقدام به این کار می کند هم خریدار است 
هم فروشــنده. یعنی حتی اگر بازار، حباب داشته 
باشد، این حباب هم برای فروش است و هم برای 
خرید. در روز هایی که افت و خیز قیمت مسکن 
شدت دارد، یک رفتار طبیعی از سوی معامله گران 
این است که تلاش می کنند خرید و فروش خود 
را که به قصد تبدیل به احســن خرید مصرفی یا 
سرمایه ای قبلی صورت می گیرد، در یک روز انجام 
دهند. با وجود این که بازار مسکن به لحاظ قیمتی 
روز های آرامی را سپری می کند، متقاضیان تبدیل 
به احسن همچون دوره رونق، از تاکتیک »خرید 
و فروش همزمان در یک روز« استفاده می کنند تا 
ریسک معامله خود را به حداقل برسانند. آن ها از 
این که قیمت فروشنده یکباره تغییر کند بیم دارند و 
می دانند اگر از تغییرات پرسرعت قیمت مسکن باز 
بمانند و واحد خود را ارزان بفروشند، ممکن است 
نتوانند خانه جایگزین دلخواه خود را خریداری 
کنند؛ وضعیتی که در سال ۹۷ به ویژه در نیمه اول 
سال همزمان با روز های پررونق معاملات در بازار 

مسکن حاکم بود.
به گزارش اقتصادسرآمد، در روز هایی که افت و 
خیز قیمت مسکن شــدت دارد، یک رفتار طبیعی 
از ســوی معامله گران این است که تلاش می کنند 
خرید و فروش خود را که به قصد تبدیل به احسن 
خرید مصرفی یا سرمایه ای قبلی صورت می گیرد، 
در یک روز انجام دهنــد. اما در هفته های اخیر در 
حالی که قیمت مسکن در یک ایستگاه توقف کرده 
و تغییرات آن در مهر نسبت به شهریور در حد صفر 
بوده است، باز هم متقاضیان تبدیل به احسن اصرار 
دارند معاملات خرید و فروش واحد جایگزین را 

همزمان ترتیب دهند.
هدف تبدیل به احسن مسکن در ماه های اخیر

یک کارشــناس اقتصــاد مســکن در گفتگو با 
اقتصادسرآمد، کمبود عرضه واحد مسکونی جدید 
و افزایش نااطمینانی از آینده اقتصاد را دو فاکتور 
اصلی کاهش معاملات مســکن با هدف تبدیل به 
احسن در ماه های اخیر توصیف کرد و به خبرنگار 
ما گفت: در این میان ، یــک گروه تقاضای تبدیل 
به احســن می ماند که مربوط به مالکانی اســت 
که صاحب ملکی هســتند و تمایل دارند به لحاظ 
منطقه ای یا متراژی آن را ارتقا دهند این گروه نیز 
طی چند ماه گذشته به دو دلیل عمده از بازار عقب 

نشینی کرده اند.
متعادل نشدن سقف تسهیلات مسکن

وی تصریح کرد: از یک سو خانه اولی هایی که با 

استفاده از ابزار تسهیلاتی تا پیش از این امکان ورود 
به بازار مسکن را داشــتند به دلیل بالارفتن قیمت 
ها و متعادل نشدن سقف تسهیلات، عملا امکان 
حضور در بازار را ندارند و از ســوی دیگر بخش 
زیادی از تقاضای سرمایه ای به دلیل بازدهی بالای 
سایر بازارها در ماه های گذشته، تمایل زیادی به 

این بازار )البته تاکنون( نداشته اند.
به گفته وی کمبود عرضه واحدهای مســکونی و 
افزایش نااطمینانی اقتصــادی منجر به تردید این 
گروه از مالکان برای تغییر آپارتمان مصرفی خود 

بوده است.
بی اطمینانی به بازار مسکن و سوق دادن آن به 

سمت تبدیل به احسن
او در این باره توضیح داد: فــرد دارای یک ملک 
برای تبدیل به احســن کردن خانه خود، با ورود 

به بازار به دلیل افت شــدید عرضــه واحدهای 
مسکونی، آپارتمان مورد نظر خود را پیدا نمی کند. 
به ویژه آنکه در معدود فایل های موجود، پس انداز 
فرد با سطح قیمت های پیشنهادی در بازار تطابق 
ندارد. علاوه بر این به دلیل نوسانات قیمتی، مالک 
این نگرانی را دارد که حتی در صورت یافتن فایل 
مورد نظر، با افزایش مداوم قیمت ها، امکان خرید 
مجدد آپارتمان را نداشته باشد. در نتیجه سعی می 
کند تا ایجاد ثبات در بازار تصمیم خود را به زمانی 

دیگر موکول کند.
شرطی که تحقق آن راحت نیست

اولاد با بیان این کــه یکی از راهکارهــای تغییر 
شرایط بازار مسکن افزایش حجم عرضه در این 
بخش اســت اما این روش به راحتی امکان پذیر 
نیســت، اظهار کرد: نکته مهم آن است که تسهیل 
عرضه مسکن به معنای ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی در بیابان نیست. چراکه زمانی می توان 
به یک ســازه عنوان واحد مسکونی را اطلاق کرد 
که دارای زیرساخت های شهری مناسب باشد و 
شرایط زندگی برای فرد خریدار در آن فراهم شده 
باشد. در واقع راهکار رفع مشکلات بخش مسکن 
فوری و یک شبه نیست و نیاز به سیاست گذاری 

دقیق و بلندمدت دارد.
تحقیقــات میدانی از واســطه های ملکی نشــان 
می دهد نگرانی این معامله گران درباره بالا و پایین 
قیمت مســکن نیســت، اما با توجه به اینکه فایل 
مناســب و کم نقص برای فروش در بازار مسکن 
کم است، کســانی که قصد تبدیل به احسن دارند 
نگران هستند واحد مسکونی مطلوب فعلی خود 
را بفروشــند و دیگر نتوانند واحد دلخواه خود را 
خریداری کنند. بهترین کار، صحبــت با کاربلد 
حوزه مسکن اســت. توصیه هایی که کارشناسان 
می کنند حاصل تجربه دیدن بازار در ســال های 
متوالی اســت. حالا یکی از همین کارشــناس ها 
توصیه هایی را بیان کرده تا بتوان در بهترین شرایط 

این معاملات را انجام داد.

گزارش» اقتصادسرآمد« از متعادل نشدن سقف تسهیلات مسکن

شرطی که تحقق آن راحت نیست

برگزیده

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی گفت: از 
ابتدای آذر ماه، مســافران برای خرید بلیت باید حتما 
کارت واکســن یا تست pcr منفی داشــته باشند.به 
گزارش اقتصادسرآمد، شهرام آدم نژاد معاون حمل و نقل وزیر 
راه و شهرسازی با بیان اینکه در اوایل شیوع کرونا محدودیت های 
کرونایی شروع شد و با همکاری وزارت بهداشت شیوه نامه هایی 
برای کاهش شیوع تهیه شد، گفت: محدودیت های کرونایی در 
بخش حمل و نقل جاده ای، هوایی، ریلی و جاده ای در ابتدا فقط 
گند زدایی بوده است و روزانه ۲ هزار و ۵۰۰ محل ضدعفونی و 
۴۱۰ هزار ناوگان روزانه چندین بار ضدعفونی می شوند.او ادامه 
داد: در حال حاضر این مــوارد ضدعفونی و گندزدایی همچنان 
ادامه دارد و از ابتدای آذرماه هــم محدودیت های جدیدی را در 
این بخش به کار خواهیم گرفت.معــاون حمل و نقل وزیر راه و 
شهرســازی با بیان اینکه طی دوران کرونا در بخش حمل و نقل 
برون شهری در صورتی که مسافران تست کرونای مثبت داشتند، 
بلیت برای آن ها صادر نمی شد، گفت: از آبان ۹۹ فاصله گذاری 
اجتماعی را شروع کردیم و شیوه نامه های جدیدی را در این زمینه 
تهیه کردیم که این طرح تا کنون در تمامی بخش های حمل و نقل 
ریلی، جاده ای، هوایی و دریایی ادامه دارد.آدم نژاد با بیان اینکه 
در حال حاضر واکسیناسیون به صورت گسترده در کشور اجرا 
شده است، افزود: از ابتدای آذر ماه هر فردی که قصد استفاده از 
هواپیما، قطار و اتوبوس در حوزه بین شهری را دارد، باید کارت 
واکسیناسیون و یا تست pcr منفی ۷۲ ساعت قبل از جا به جایی 
داشته باشد و این موضوع شامل حوزه حمل و نقل بین الملل هم 
شامل می شود.او بیان کرد: در زمان کرونا تقریبا سفر های اتباع غیر 
ایرانی که شیوه نامه های بهداشتی را رعایت نمی کردند، ممنوع 
بود، اما در چند ماه اخیر که واکسیناسیون گسترده شده با همکاری 
وزارت بهداشت در فرودگاه امام خمینی)ره( تیمی مستقر شده 
است که اقدام به انجام تســت و یا کنترل کارت واکسن می کنند.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه برای انجام 
سفر های بین الملل باید مســافران کارت واکسن و تست منفی 
pcr همراه خود داشته باشند، بیان کرد: در صورتی که مسافری 
وارد ایران شود و تســت کرونای او مثبت شــود، محلی برای 
قرنطینه افراد در فرودگاه امام خمینی تعبیه شده است. همچنین با 
همکاری وزارت بهداشت هم قرنطینه در پایانه مرزی تعبیه شده 
و قرارگاهی را در پایانه برای افرادی که تست کرونای آن ها مثبت 
شده در نظر گرفته ایم که بعد از گذشت چند روز به محل قرنطینه 

دائمی منتقل می شوند.

محمد شکرچی زادهرییس مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی گفت: هرچه که به سمت رعایت مقررات 
ملی ســاختمان و آیین نامه ۲۸۰۰ در ساخت و سازهای 
جدید پیش برویم، می توانیم خسارت های ناشی از زلزله 
و دیگر حوادث را کاهش بدهیم.به گزارش اقتصادســرآمد، محمد 
شــکرچی زاده رییس مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی در 
خصوص زمین لرزه دوقلوی استان هرمزگان حوالی فین، قلعه قاضی 
که با بزرگی ۶.۴ و ۶.۳ و به فاصله یک دقیقه عصر روز گذشته ۲۳ آبان 
به وقوع پیوست و بعد از آن نیز پس لرزه های متعددی از آن ثبت شد، 
گفت: با توجه به اینکه زلزله با شتاب کم به وقوع پیوست خسارات 
کم بود. در عین حال با توجــه به اینکه آیین نامــه ۲۸۰۰ )آیین نامه 
طراحی ساختمان ها در برابر زلزله( در ساخت وسازها رعایت شده، 
میزان خسارات نسبت به ســال های قبل کاهش چشمگیری داشت.

رییس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی تصریح کرد: هرچه 
که به ســمت رعایت مقررات ملی ســاختمان و آیین نامه ۲۸۰۰ در 
ساخت و ســازهای جدید پیش برویم قطعا می توانیم خسارت های 
ناشی از زلزله و دیگر حوادث را کاهش بدهیم.شکرچی زاده یادآور 
شد: زلزله ای که در ســال ۱۳۸۲ در بم با بزرگی کمتر ار ۷ رخ داد با 
خســارت های فراوان مالی و جانی همراه بود زیرا بخش عمده ای از 
ساختمان ها، خشــتی و گلی بودند، در زلزله بم، بیش از ۳۰ هزار نفر 
جان باختند. در سال های بعد و در سال ۱۳۹۶ که زلزله سرپل ذهاب 
در آبان ماه رخ داد، با مقاوم سازی ساختما ن ها و رعایت مقررات ملی و 
کنترل ساختمان و همچنین آیین نامه ۲۸۰۰، میزان خسارت ها کاهش 
یافت و در آن زلزله با بزرگی ۷.۳ حــدود ۶۲۰ نفر از هموطنان جان 
باختند.وی ادامه داد: مقایسه زلزله ها در دهه های مختلف نشان می دهد 
که رعایــت آیین نامه ها و مقررات ملی و کنترل ســاختمان از جمله 
آیین نامه ۲۸۰۰  که سند بهسازی کشور محسوب می شود، می تواند در 
کاهش خسارات ناشی از زلزله، نقش مهمی ایفا کند.شکرچی زاده با 
مقایسه رخداد زلزله در جنوب کشور و در هرمزگان در حوالی فین و 
قلعه قاضی در سال های ۱۳۵۶ و ۱۴۰۰ گفت: اول فرودین ۱۳۵۶ در 
منطقه هرمزگان زلزله ای با بزرگی ۶.۹ اتفاق افتاد و بیش از ۱۵۰ نفر 
کشته شدند اما در زلزله که روز گذشــته ۲۳ آبان ۱۴۰۰ در هرمزگان 
رخ داد تعداد کشته ها ناچیز اســت که اینها نشان دهنده ارتقای کیفی 
ساختما ن ها در برابر زلزله است.وی ضمن اعلام این مطلب که ارزیابی 
میزان خسارت های وارده به ســاختمان های هرمزگان در زلزله روز 
گذشته هرمزگان ادامه دارد، اظهار امیدواری کرد تا در آینده با اجرای 
بیشتر و رعایت بیشتر آیین نامه ۲۸۰۰، خســارات ناشی از زلزله در 

مناطق مختلف کشور، کاهش چشمگیری یابد.

 مقام مســئول ســازمان راهداری از فعالیت ۱۰ درصد 
کامیون های ایرانی در بخش ترانزیت خبر داد و گفت:با 
خودتحریمی جلوی نوســازی ناوگان فرسوده باری را 
گرفته ایم.به گزارش اقتصادسرآمد، جواد هدایتی در رابطه با ظرفیت 
ناوگان حمل ونقل جاده ای کشور در بخش ترانزیت اظهار کرد: در زمان 
حاضر هیچ مشکلی به لحاظ ظرفیت ناوگان در بخش بین الملل نداریم 
حتی برای عددهای ۵۰ برابر میزان فعلی. حدود ۳۶۰ هزار کامیون در 
کشور داریم  که از این تعداد حدود ۱۰ درصد در حوزه حمل و نقل 
بین المللی فعالیت می کنند.وی با یادآوری این که در بخش حمل ونقل 
داخلی سالانه حدود ۵۰۰ میلیون تن کالا جابجا می شود، افزود: در 
بخش بین المللی و ترانزیت پیش بینی ما برای امســال این است که 
رشــد تقریبا ۱۲۵ درصدی در ۷ ماهه را ادامه دهیم.وی ادامه داد: بر 
این اساس تا پایان ســال به ترانزیت ۸.۵ تا ۹ میلیون تن کالا خواهیم 
رسید که در مقایسه با میزان جابجایی کالا در داخل کشور زیاد نیست،  
بنابراین مشکلی برای افزایش ظرفیت در بخش ترانزیت کالا از طریق 
حمل ونقل جاده  ای نداریم.مدیرکل دفتر ترانزیت سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای اضافه کرد: الان مشــکلی که در حوزه ناوگان 
داریم  که یک خطر است این است که طی ۸ سال گذشته هیچ تزریق و 
جایگزینی خوبی برای نوسازی ناوگان فرسوده نداشته ایم. این مسئله 
به خصوص برای مســیرهای ترانزیتی اروپا که استانداردهای محیط 
زیستی سختی دارند و عوارض ســختی می گیرند ما را دچار مشکل 
کرده اســت.هدایتی با بیان این که متاســفانه با وجود اهمیت بالای 
نوسازی ناوگان فرسوده کامیون کشور این مسئله را جدی نگرفته ایم 
به موضوع واردات کامیون های دســت دوم )با عمر ۳ سال( از اروپا 
اشاره و تصریح کرد:  بخش زیادی از کامیون های وارداتی جذب بخش 
بین المللی )ترانزیت( می شوند. مهم ترین ابزار حمل و نقل وسیله نقلیه 
است که ایران در بخش بین الملل مشکلات عدیده های به لحاظ در 
اختیار داشتن ناوگان به روز را دارد.وی با تاکید بر این که در دنیا برای 
افزایش بهره وری روی »سنت دلار« حساب می کنند و در واقع برای 
یک سنت هم رقابت می کنند، ، اضافه کرد: برای این منظور همواره به 
دنبال فناوری های روز هستند و تا آنجا که امکان داشته باشد کامیون ها 
را سبک کرده،  فضا را بزرگتر می کنند تا بتوانند بار بیشتری را جابجا 
کنند.مقام مسئول سازمان راه داری با اشاره به اهمیت مقوله سوخت 
در جابجایی بار جاده ای و ترانزیت آن، اظهار کرد:  در کشور سوخت 
را قیمت پایین در اختیار کامیون ها قرار می دهیم، اما در کشــورهای 
اروپایی مانند آلمــان و ایتالیا هر لیتر بین ۱.۶ تــا ۱.۹ یورو فروخته 
می شود که تقریبا با نرخ ارز امروز حدود ۵۰ هزار تومان است که این 

عدد در کرایه و حمل نقل خیلی تعیین کننده است.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی 

از ابتدای آذر ماه برای مسافران 
واکسن نزده، بلیت صادر نمی شود

رییس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی مطرح کرد؛

کاهش مخاطرات زلزله با رعایت 
مقررات ملی و کنترل ساختمان 

فعالیت 10 درصد ناوگان سنگین جاده ای در بخش ترانزیت

با خودتحریمی جلوی نوسازی 
ناوگان فرسوده باری را گرفته ایم


